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Aktiviteter på kommunal nivå! 

I årets andra nummer av medlemstidningen  

XINGEN. tittar vi närmare på hur det ser ut 

med samarbeten inom de olika kommuner-

na och eventuella föreningsnätverk!  

Några av de verksamma bygderåden eller 

nätverken kommer till tals i detta nummer. 

 

 

 

 

 

Nästa nummer av XINGEN. planeras komma 
ut under kvartal tre då vi funderar över sam-
verkan på länsnivå och forskning. 

Kom gärna med förslag på egna artiklar. 

Vill du vara med? Skicka in ditt bidrag till:  

xingen@helasverige.se 

Glöm inte skriva ditt namn och                        

telefonnummer så vi enkelt kan nå dig. 

Hit kan du också vända dig med synpunkter 
på  XINGEN. eller om du tycker vi ska ta upp 
något särskilt i medlemstidningen. 

Mycket nöje med läsningen! 

Omslag Grillplats med bänkar i Ålbo i Hedesunda, foto, Josefin 

Näsström, Iperiferi. 

Foto sid 2, Lena Husén. 
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KOMMUNNIVÅN I FOKUS! 
Hela Sverige ska leva X-ing Gävleborg har gjort en sammanställning av vilken relation re-

spektive kommun har med lokala grupper i Gävleborgs län. Det ser väldigt olika ut, vissa 

har ett mycket etablerat samarbete, andra väldigt lite formaliserat, se tabellerna nedan. 

På följande sidor presenterar XINGEN. hur det ser ut i några av kommunerna. 
 

 

 

 

 

KOMMUN Bollnäs Gävle Hofors Hudiksvall Ljusdal 

Kommun-

bygderåd? 

Saknas 
Vilande nät-
verk finns 

Saknas 
Tre ”ytter-
områden” 
finns 

Saknas Bygderådet i 
Hudiksvalls 
kommun 

Saknas 
2-3 ”lokala” 
nätverk utan 
samordning 

Landsbygds-
samordnare 

Veronica 
Tannerstål  
Näringslivs-
kontoret  

Erika Engvall 
Stefansson  
Kommun-
lednings-
förvaltningen 

Saknas 
Hänvisas till  
Kommunchef 
Petra 
Lindstedt 

Stefan Ba-
renfeld 
Kommun-
lednings-
förvaltningen 

Saknas 

Invånare 
totalt 

2022-12-31 
26 624 inv. 

2022-12-31 
103 493 inv. 

2022-12-31 
9 472 inv. 

2022-12-31 
37 688 inv. 

2022-12-31 
18 771 inv. 

Invånare 
tätort 

52,7% tätort 
14 033 inv. 

76,3% tätort 
79 004 inv. 

65,4% tätort 
6 200 inv. 

44,0% tätort 
16 599 inv. 

38,4% tätort 
7 209 inv. 

Invånare 
landsbygd 

47,3%  
12 591 inv. 

23,7% 
24 489 inv. 

34,6% 
3 272 inv. 

56,0% 
21 089 inv. 

61,6% 
11 562 inv. 

KOMMUN Nordanstig Ockelbo Ovanåker Sandviken Söderhamn 

Kommun-

bygderåd? 

Saknas 
Föreningsråd 
återstartas 

Saknas 
Aktivt nät-
verk finns 

Saknas 
Kommunen 
har uppdra-
get 

Bygderådet i 
Sandviken  

Allis 

Lands-
bygdssamor
dnare 

Saknas  
Hänvisas till 
Fritids-
förvaltningen 

Saknas 
Kommun-
chefen är 
samman-
kallande i 
nätverket 

Saknas Saknas Bitti Alvin 
Lehman 
Samhälls-
byggnads-
förvaltningen 

Invånare 
totalt 

2022-12-31 
9 487 inv. 

2022-12-31 
5 821 inv. 

2022-12-31 
11 622 inv. 

2022-12-31 
39 098 inv. 

2022-12-31 
25 258 inv. 

Invånare 
tätort 

51,7% tätort 
4 904 inv. 

59,2% tätort 
3 446 inv. 

65,9% tätort 
7 659 inv. 

64,8% tätort 
25 344 inv. 

48,4% tätort 
12 213 inv. 

Invånare 
landsbygd 

48,3% 
4 582 inv. 

40,8% 
2 375 inv. 

34,1% 
3 963 inv. 

35,2% 
13 754 inv. 

51,6% 
13 045 inv. 

NOTERA 

Begreppet ”Invånare i 

tätort” tolkas olika i olika 

kommuner. Ibland räknas 

alla kommunens tätorter 

in, ibland är det endast 

”staden” som avses. 

Så det är mycket svårt att 

exakt beräkna antalet 

landsbygdsboende. 

 SCB anger "En tätort har 

sammanhängande bebyg-

gelse med minst 200 invå-

nare"  

Datum 2022-12-31 indike-

rar att uppgiften är häm-

tad från Wikipedia som 

hänvisar till SCB.  

Olle Persson 
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Bygderådet i Hudiksvall samlar bygden 

Bygderådet i Hudiksvalls kommun finns sedan 7 

mars 2019. Bakom starten låg nästan ett års för-

beredelser. En arbetsgrupp ledd av Jörgen Bengt-

son tog fram förslag till mål för verksamheten, 

medlemskriterier, stadgar och styrelse. Redan 15 

september 2016 fick Jörgen Bengtson på ett 

möte, som dåvarande landsbygdsstrategen Olle 

Persson arrangerade, ett enhälligt ”ja” till att bilda 

ett bygderåd. 

Enligt stadgarna ska Bygderådet ”främja en lång-

siktig, positiv och hållbar lokal utveckling i hela 

kommunen, med huvudfokus på landsbygd”.  

Bygderådet samlar bygderna utanför Hudiksvalls 

stad. Rådet vill arbeta med staden och kommu-

nen, för att utveckla kommunen som helhet.  Där-

för är en av medlemsorganisationerna Hudiksvalls 

stads hembygdsförening och en viktig person ad-

jungerad till styrelsen, kommunens stads- och landsbygdsstrateg. Annars är medlemmarna lokala utvecklingsgrupper 

som byalag, byaråd, hembygdsföreningar, bygdegårdar, andra samlingslokaler, företagarföreningar och andra aktörer 

som främjar lokal utveckling. 

En viktig del i Bygderådets arbete är landsbygdssäkring, där rådet har ett så kallat bygdeforum med Hudiksvalls kom-

mun. Cirka fyra gånger per år träffar Bygderådets arbetsutskott kommunstyrelsens allmänna utskott, för att diskutera 

landsbygdsfrågor och förhoppningsvis landsbygdssäkra politiska beslut. Kommunstyrelsen och Bygderådet har slutit ett 

samverkansavtal om långsiktig landsbygdsutveckling, som gäller årsvis från 1 januari 2022. Bygderådet har också med-

verkat i att ta fram av en ny kommunal landsbygdsstrategi, som kommunfullmäktige antog 15 oktober 2021.  

Bygderådet samarbetar – förutom med kommunen – även med andra offentliga instanser som regionen, länsstyrelsen 

och statliga myndigheter. 

Andra viktiga delar i Bygderådets arbete är att skriva remissvar och andra inspel, att delta i Hela Sverige ska levas verk-

samhet och X-ing Gävleborgs aktiviteter, att arrangera nätverksträffar (senast ”Mötesplats för framtiden”) och ha dialog 

med medlemmarna. 

För att verka sammanhållande har Bygderådet stor geografisk och organisatorisk bredd, dels i medlemmar, dels i sty-

relse och andra förtroendevalda.  

Bygderådet arbetar med olika arbetsgrupper, främst besöksnäring, bredband och mobiltäckning, BID, förskole- och skol-

frågor, strandskydd och översiktsplan. Ett arbetsutskott bereder ärenden under styrelsen och har möten med bland 

annat kommunen. 

Bygderådets AU består efter årsstämman 2023 av: 

ordförande Leif Björklund, Delsbo 

vice ordförande Lena Berg Nilsson, Njutånger  

kassör Jörgen Bengtson, Enånger 

medlemsansvarig Daniel Bertils, Hög 

Sekreterare är Lisa Holmberg, Norrbo. Föreningen har haft två ordförande sedan starten: Leif Björklund (2021–) och 

Lisa Holmberg (2019–2020). 

Bygderådet har en webbplats med fasta sidor och nyheter: www.bygderadethudiksvall.se  

Jörgen Bengtson  

      Juni 2023 

Kartan visar eftersträvad geografisk spridning av före-
ningens förtroendevaldas boendeorter.  

https://www.bygderadethudiksvall.se/
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Kommunbygderådet Allis i Söderhamn 
       Juni 2023 

1996 bildades föreningen Allis (Aktiv Levande Landsbygd i Söderhamn) för att häva den utveckling mot en centrali-

sering av kommunen som inleddes med vikande ekonomi i kommunen. År 2006 togs beslutet att verka som ett kom-

munbygderåd, och kommunstyrelsen fastställde att: ”Kommunbygderådet är kommunens viktigaste samarbetspartner 

i frågor om landsbygdsutveckling”. Som kommunbygderåd får föreningen en ersättning från kommunen för att ansvara 

för kontakten med landsbygdsföreningarna. Den tätaste kontakten har Allis med landsbygdsutvecklaren, men övriga 

tjänstemän och politiker blir kontaktade beroende på frågornas art. 

Söderhamns Kommunbygderåds (Allis) ändamålsparagraf lyder: 

Dess främsta syfte är att främja en långsiktig positiv och hållbar utveckling för hela Söderhamns kommun genom aktiv 

och kreativ samverkan mellan byarna och mellan byarna och staden. Detta bidrar till hög livskvalitet, trygg försörjning, 

stark ekonomi och god service i kommunens alla delar. 

Allis är ett partipolitiskt oberoende samarbetsorgan för Söderhamns byar i frågor som rör bygdens framtid och utveck- 

ling, och ska stimulera utbyte av erfarenheter mellan byarna och uppmuntra enskilda och byar att arbeta för sin bys 

utveckling för att själva föra fram sina åsikter och behov till berörda instanser och myndigheter. 

Allis ska vidare samordna byarnas arbete i principiellt viktiga frågor och därmed stärka det lokala inflytandet över ut-

vecklingen i bygden. 

Kommunbygderådet ska samarbeta med kommunen och andra i planerings- och utvecklingsfrågor och stimulera en 

samhällsplanering som bygger på de enskilda människornas och byarnas idéer och engagemang. 

Kontakten med Allis medlemsföreningar (just nu 17 st) ska i huvud-

sak skötas av styrelsens ledamöter som bör ha en god geografisk 

spridning i kommunen. Möten som anordnas sprids till de olika 

kommundelarna. Nu under våren har Allis arrangerat ett antal dia-

logmöten mellan kommunen och bygderna för att granska lands-

bygdsutvecklingsplanen som kommunen arbetat fram. Innan dess 

så gjordes samma typ av arbete med kommunens översiktsplan. 

Vill du veta mer om Allis så kan du gå in på webben: www.allis.nu 
(det finns en nygjord informationsbroschyr som du kan hämta på: http://media.soderhamnsbygder.se/2023/03/
Presentationsfolder-Allis-tryckfil.pdf) eller följa Allis på Facebook: Allis - Söderhamns kommunbygderåd eller helt en-
kelt maila ordf. Gunnar Olsson på info@allis.nu  

Mats Leivig 

Bygderådet Sandviken 
Bildades som först ett formellt nätverk genom Kenneth Nyberg som då arbetade inom Sandvikens kommun med upp-
gift att ha hand om föreningskontakter med fokus på landsbygd och turistnäringen. År 2006 ombildades nätverket till 
en formell förening och har sedan dess arbetat mer eller mindre aktivt inom Sandvikens kommun. 

Föreningens mål är att vara ett samarbetsorgan mellan föreningar och organisationer med sin huvudsakliga verksam-
het landsbygden i Sandvikens kommun. Föreningen ska fungera vara en plattform med syfte att vitalisera och fördjupa 
demokratin. Föreningen får idag inga medel från kommunen utan lever på befintliga tillgångar. 

Verksamheten har varierat under årens lopp men är idag relativt liten. Styrelsen arbetar nu för ett rejält omtag där vi 
vill få en tätare dialog med kommunen och för att få in nya medlemmar. 

Medlemmar är de föreningar som redan är medlemmar i Hela Sverige skall leva X-ing Gävleborg inom Sandvikens 
kommun. I skrivande stund är det 11 st medlemmar. 

Vi finns på Facebook: https://www.facebook.com/groups/hsslsandviken/ 

Annelie Wåhlin är ordförande och nås på e-post: bygderadetsandviken@gmail.com 

Sophia Malm 

http://www.allis.nu
http://media.soderhamnsbygder.se/2023/03/Presentationsfolder-Allis-tryckfil.pdf
http://media.soderhamnsbygder.se/2023/03/Presentationsfolder-Allis-tryckfil.pdf
https://www.facebook.com/profile.php?id=100064571294763
mailto:info@allis.nu
https://www.facebook.com/groups/hsslsandviken/
mailto:bygderadetsandviken@gmail.com
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Framgångsrik satsning på Gävles ytterområden 
– Initiativet till satsningen kom från både politiker ock engagerade medborgare i olika om-
råden utanför Gävles tätbebyggda delar. Bakgrunden till satsningen är att ytterområdena 
såg sig som förfördelade då de upplevde att kommunen satsar mest resurser i centrala 
Gävle, säger Erika Engvall Stefansson, lokal utvecklingsledare. 

En viktig del var att stimulera ett ökat engagemang, inflytande och delaktighet från medborgarna i kommunens ytter-
områden. Kommunfullmäktige beslutade därför att starta en särskild satsning med fokus på Hamrångebygden, He-
desunda och Forsbacka åren 2017–2019.  

Det fanns ett önskemål från lokala utvecklingsgrupper, 
om att få till en landsbygdsansvarig tjänsteperson som 
lotsar ytterområdenas frågor rätt i den kommunala 
organisationen. Det hade kommit in flera ansökningar 
från ytterområdena som inte passade in i ordinarie 
stödstrukturer, som t. ex. utveckling av området, an-
läggning, byggnation, investeringar, drift och underhåll 
etc. Samtidigt som kommunen äger relativt lite mark 
och har begränsat ansvar för vägar och infrastruktur i 
ytterområdena. Sammantaget gjorde det att kommun-
fullmäktige valde att satsa särskilda medel för att möj-
liggöra utvecklingsidéer i ytterområdena. 

Positiv start  
Kommunalråd och tjänstepersoner från kommunen 
besökte ytterområdena för att berätta om satsningen 
och bilda lokala utvecklingsgrupper i varje område. 
Vid uppstarten fanns det en lokal utvecklingsgrupp i 
Hamrångebygden. I Forsbacka och Hedesunda bildades nya grupperingar. Utvecklingsgrupperna bjöd in till stormöte i 
bygden för att berätta om möjligheterna med satsningen och samla in idéer för att få en bild av vad boende i området 
brinner för att utveckla. 2019 tog Hamrångebygden och Forsbacka fram en LUP och bildade arbetsgrupper inom olika 
teman som t ex. bostäder, vatten, infrastruktur, kultur/fritid och turism. 

Snabba och enkla beslut 
En styrgrupp (bestående av två kommunalråd) utsågs av Kommunstyrelsen med Erika Engvall Stefansson som verksam-
hetsansvarig utvecklingsledare. 5 Mkr tillsattes i en årlig budget. En e-tjänst arbetades fram för att lämna in ansökning-
ar med offerter/kostnadsberäkningar på insatsen. En konkurrensutsättning eller upphandling ska alltid göras för att sä-
kerställa LOU och nyttja skattemedlen klokt. Erika samordnar ärenden och handlägger inkomna ansökningar. I sitt ar-
bete har de lokala utvecklingsgrupperna arbetat fram bedömningskriterier som de bedömer ansökningarna utifrån. 
Erika undersöker om det behövs lov eller tillstånd samt om insatsen är förenlig med kommunens lagar, regler och in-
tentioner. En stor fördel med satsningen är den snabba processen från inkommen ansökan till beslut. 

De lokala utvecklingsgrupperna får in ansökningar och gör en första prioritering. Erika har en träff med de lokala ut-
vecklingsgrupperna och styrgruppen en gång per månad. En snabb handläggning och utbetalning av medel eftersträvas. 
Medel kan med fördel även växlas upp mot andra 
stiftelser och fonder som t ex EU-medel via Leader.  
Erika sitter med i LAG Leader Gästrikebygden samt är 
kommunens kontaktperson för Leader Neda. 

Enligt Erika finns det många framgångsfaktorer i sats-
ningen: ett brett lokalt engagemang, ökad vi-känsla, 
möjlighet att påverka samt enkelheten i processen från 
ansökan till beslut, genomförande och redovisning. 

Det finns fler områden utöver de tre ytterområdena, 
som ligger i gränstrakterna mellan staden och de tre 
områdena och skulle vilja vara med i satsningen. 

Nya bryggor, y-bommar, enskilt vatten och avlopp, rwc och 
parkering till Hedesunda båtklubb, foton Josefin Näsström, 
Iperiferi. 

Ny gärdesgård till Hembygdsföreningen i Hamrångebygden, foto Jan 
Eriksson.   
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Utvärdering av SLU 
Satsningen har förlängts från mandatperiod till mandatperiod. Hösten 2022 utfördes en utvärdering av studenter och 
forskare från SLU som visade att satsningen varit positiv ur flera perspektiv. Det enda förbättringsområdet som lyftes 
var att utvecklingsgrupperna haft svårt att involvera barn och ungdomar i det lokala utvecklingsarbetet. Därför satsade 
kommunfullmäktige en extra miljon på projekt för och med barn/unga. Det har lett till ett tightare samarbete med fri-
tidsgårdar och föreningsliv som har verksamhet för barn och unga.  

Exempel på verksamheter 
Under 2022 startade projektet Rörelsesatsningen i skolan, som involverat alla ytterområden. Satsningen riktar sig till 
barn/unga på två arenor: i skolan och på fritiden. Rörelsesatsningen är ett samverkansprojekt mellan Rädda barnen, RF-
SISU och Gävle kommun. Målet är att tillsammans verka för att ge barn och unga de bästa förutsättningarna för en häl-
sofrämjande, tryggare och mer inkluderande skola och fritid. Satsningen finns i flera kommundelar, både i staden och i 
ytterområdena. 

– Forsbacka är ett framgångsrikt exempel, som beviljades medel för att delta i Rörelsesatsningen i skolan samt en sam-
ordnande lokal resurs. Det har skapat starkare broar mel-
lan skola och fritid, t ex. i form av rörelsefritids där olika 
aktörer (fritidsgården, idrottsföreningen och kyrkan) håller 
i aktiviteter för barn/unga efter skoltid, berättar Erika. 

Ett annat projekt är demokratiprojektet Kamerans ABC 
som genomförts tillsammans med förskolorna i ytterområ-
dena. Kamerans ABC syftar till att lära barnen att kritiskt 
förstå, granska och förhålla sig till bild och film (medie- 
och informationskunnighet) samtidigt som de får lära sig 
att ta hänsyn till varandra, utveckla sitt språk, välja och 
välja bort mm. Projektet har lett till att även de minsta 
barnen lär sina föräldrar att de behöver fråga innan de 
lägger ut bilder på barnen i sociala medier.  

Kommunen varit med i uppstarten av Gävle företagarför-
ening, en paraplyförening, som mindre lokala företagsnät-
verk kan ansluta sig till. Vi ser nu över formerna för att 
bilda lokala företagsnätverk/arbetsgrupper i ytterområ-
dena. 

Wallenbergägda företaget IPCO förbereder en etablering 
med flytt av 150 arbetstillfällen från Sandviken till Fors-
backa. Företaget vill vara delaktiga, ta ett socialt ansvar 
och engagera sig i lokalsamhället, om vindarna blåser rätt 
kanske de öppnar ett inomhusgym som lokalbefolkningen 
kan dra nytta av… 

Lena Husén 

 

 

 

Fakta om ytterområdessatsningen 
Gävles ytterområdessatsning ska stimulera utveckling och skapa 
framtidstro i Hamrångebygden, Hedesunda och Forsbacka. Det är 
invånarnas engagemang som ska vara vägledande för hur medlen 
ska användas. 5 miljoner kronor per år avsätts till dessa utveckl-
ingsinsatser i ytterområden. 

Utvecklingsprocessen baseras på följande principer: 

• Engagemang: Resurserna ska användas till att väcka och belöna 
engagemang. 

• Utifrånperspektiv: Invånarna har inflytande över hur resurserna 
ska användas. 

• Bred uppslutning: Alla invånare och grupper är välkomna att en-
gagera sig i arbetet. 

• Enkelhet: Det ska vara enkelt att ansöka, besluta och realisera 
insatser. 

• Möjliggöra: Resurserna ska användas för att möjliggöra olika ut-
vecklingsinsatser. De kan t ex. användas till investeringar, inköp av 
material, till att skapa mötesplatser och bygga relationer. 

• Nytänk: Resurserna ska i första hand användas till att göra något 
nyskapande. 

• Planerat: Utvecklingsarbetet ska vara planerat och utgå från lokal 
utvecklingsplan 

Resultat hittills: 

• 300 projekt på 6 år har genomförts 

• Involverar alla kommunala verksamheter (utbildning, demokrati 
etc) och kommunala bolag. 

Läs mer på https://www.gavle.se/kommunens-service/
kommun-och-politik/samarbeten-projekt-och-arbetssatt/
gavle-kommuns-ytteromradessatsning/ 

Utegym på Mariehov i Forsbacka samt pumptrackbana vid fritidsgården i Bergby, foton Josefin Näsström, Iperiferi. 

https://www.gavle.se/kommunens-service/kommun-och-politik/samarbeten-projekt-och-arbetssatt/gavle-kommuns-ytteromradessatsning/
https://www.gavle.se/kommunens-service/kommun-och-politik/samarbeten-projekt-och-arbetssatt/gavle-kommuns-ytteromradessatsning/
https://www.gavle.se/kommunens-service/kommun-och-politik/samarbeten-projekt-och-arbetssatt/gavle-kommuns-ytteromradessatsning/
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Unikt IOP-samarbete mellan  
kommun och föreningsliv i Njutånger  
Området kring Nianåns mynning i Njutånger har nyttjats åtminstone sedan yngre järnålder – för ålhus, 
kvarnar, sågar, järnmanufakturer och tegeltillverkning. År 1909 förändrades området återigen då en kraft-
station byggdes och ån dämdes upp. Kommunen förvärvade kraftstationen och området 2016, dammen 
revs till förmån för fiskvandring och året därpå bildades naturreservatet Sofieholmforsen. Ett reservat som 
rymmer såväl naturupplevelser och fiskevårdsprojekt som en rik kulturhistoria. 

Sedan i våras har Hudiksvalls kommun och Njutångers sockens hembygdsförening ett idéburet offentligt partnerskap 
(IOP) för att förvalta, utveckla och vårda ett område inom Sofieholmforsens naturreservat. En glädjande utveckling då 
samarbetet kring Sofieholm sträcker sig flera år tillbaka i tiden genom t.ex. temadagar med Njutångers skola och skylt-
ning av reservatet. 

Sedan reservatsbildningen har hembygdsföreningen genom-
fört flera uppskattade aktiviteter i området, inte minst lys-
kvällar. Genom vårt IOP har hembygdsföreningen nu tillgång 
till en av byggnaderna i Sofieholm, där vi dels kan utveckla 
mötesplatsen i detta populära strövområde, dels ”flytta 
hem” vårt fiskemuseum vilket kommer förstärka platsens 
värde och historia. 

Nu ser vi fram emot att i det nya partnerskapet vidareut-
veckla och ytterligare tillgängliggöra denna välbesökta och 
värdefulla pärla. 

Text och foton: Lena Berg Nilsson 
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Nätverk för samverkan i Ockelbo 
 

Samverkan bygder emellan i en kommun, liksom mellan dess bygder och kommunled-
ning, tjänstemän och politiker kan ske i många olika former. 

Ockelbo kommun består förutom tätorten av tre större bygdecentrum, Lingbo, 
Jädraås och Åmot. I kommunen finns sedan ett 15-tal år tillbaka ett informellt samver-
kansråd bestående av representanter för bygderna och kommunledningen. Gruppen 
träffas regelbundet under året. Vid dess möten diskuteras aktuella gemensamma frå-
gor. Ytterligare personer kan delta vid gruppens möten beroende på vilken fråga som 
behandlas. 

Förutom denna samverkan, träffar föreningarna runt om i kommunen årligen tjänste-
män och politiker för frågor som berör föreningslivet. 

Verksamma inom besöksnäringen runt om i kommunen, både föreningar och företag, 
har också regelbundna träffar vår och höst med representanter för kommunen. 

I varje bygd i kommunen sker någon form av samverkan mellan dess föreningar. Här i 
Åmot har vi under Byrådet Åmot bildat Åmots Föreningsråd som består av represen-
tanter för de femtontalet föreningar som finns i vår bygd. Vi träffas regelbundet vår 
och höst för att stämma av den tid som varit sedan sist och planera verksamheter 
framöver, eftersom många av aktiviteterna i bygden arrangeras i samverkan mellan 
flera föreningar.  

På kommunens hemsida (ockelbo.se) under fliken ”Invånare”/”Kultur och fritid” finns 
en förteckning över föreningar i kommunen med kontaktuppgifter.  

Text och bild: Kenneth Norén. 

 

http://ockelbo.se/
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Det var stor uppslutning den 5 april 
2023 när Dellenbygdens Servicecenter 
invigdes för andra gången.  

– Vi vill att kommunen ska vara närmare 
medborgarna. Därför inviger vi idag ett ser-
vicecenter för hela Dellenbygden här på tor-
get i Delsbo, sa kommunstyrelsens ordfö-
rande Mikael Löthstam när han invigningsta-
lade och fortsatte. – Vi startade i biblioteket 
för fem år sedan. De lokalerna visade sig inte 
riktigt uppfylla de behov ett servicecenter 

Dellenbygdens servicecenter 

Anna-Carin Keisu, ordförande Glada Hudikhem och Mikael Löthstam, Kom-
munstyrelsens ordförande i  Hudiksvalls kommun invigningstalar och knyter 
ihop det röda bandet för att visa på deras samarbete.  

Mats Svensson, ordförande i Delsbo byaråd och Dellenbygdens Framtid, över-
lämnar en välkomsthälsning och blommor från båda föreningarna.  

Skylt föregående sida, som 
berättar om Sofieholms histo-
ria, stugan som hembygdsför-
eningens disponerar till väns-
ter, kraftstationen till höger, 
populär lyskväll samt styrelsen 
i föreningen nederst. 

har. Därför är vi glada att kommunen och det kommunala bostadsbo-
laget Glada Hudikhem nu tillsammans kan öppna detta servicecenter i 
Handelsbankens gamla lokaler.  

Mikael Löthstam och Glada Hudikhems ordförande Anna-Carin Keisu 
knöt samman det röda bandet och förklarade servicecentret för invigt. 
Feststämningen förstärktes av att det bjöds på varm korv, kaffe, läsk 
och stora sockrade kanelbullar. 

Bilder från  
Sofieholms forsen 



10 

 

 

      Juni 2023 

Väg 663 vår livsnerv – nu och i framtid 
Utomskogens bygdegårdsförening inbjöd i slutet av april till stormöte angående vägarna 660 och 663. 
Uppslutningen var mycket god, med ca 100 ortsbor plus Region Gävleborg, Bollnäs kommun, Trafikver-
ket, Sveaskog och Hela Sverige X-ing Gävleborg.  

Anledningen var länsvägarnas dåliga kondition, främst väg 663 (Vallsta – Bogården – Nianfors – E4/Njutånger). Även 
väg 660 (Från väg 663 – Iste – Stenegård/Ljusdal) diskuterades.  

Radio Gävleborg var förhindrade att vara med, men gjorde dagen efter en studiointervju med Ingvar Persson. Ar-
rangemanget fick även mycket utrymme i lokalpressen.  

Ordförande Ingvar Persson satte tonen direkt genom att framhålla att tillsammans kan vi nå resultat. – Varken vi eller 
ni från myndigheterna är nöjda med hur vägarna är. Vi vet att ni vill göra bättre och vi kan hjälpa till genom att på-
tala det. Ingvar visade ett bildspel med nytagna bilder över hur vägarna ser ut vårvintern 2023.  

Alexander Hägg, regionråd medverkade via videolänk. – Regionen ser vägkvalitén som nödvändigheter som priorite-
ras före mer ”lyx” som cykelbanor.  

Abdullahi Cadaani, KSO Bollnäs kommun fram-
höll.  – Kommunen har inte rådighet över dessa 
vägar, men ska göra vad vi kan i form av att 
påverka uppåt. 

Olle Persson, ordförande Hela Sverige ska leva 
X-ing Gävleborg. – Frågar vi boende på lands-
bygderna är framkomliga vägar en av de viktig-
aste infrastrukturfrågorna, vid sidan av bred-
band och service. Så länge vi i Sverige försätter 
att räkna investeringar per capita är landsbyg-
derna förlorare. Vi måste vända på begreppen. 
Vad kostar det samhället att inte ha en levande 
landsbygd?  

Enkät på Facebook  

Lisbeth Thyrén från Infrastrukturgruppen redovisade den enkät man mellan 28 februari – 31 mars 2023 gjort i den 
öppna Facebookgruppen ”Vi Som Gillar Utomskogen”. Enkäten gav 124 anonyma svar. Den innehöll både kryssade 
alternativ och egna kommentarer inom avsnitten vägstandard, vinterväghållning, broarnas beskaffenhet och trygg-
het.  

Inne på servicecentret finns möjlighet för kommunens tjänstepersoner att ta 
emot allmänheten så att de slipper åka till Hudiksvall när de har ärenden till 
en handläggare. Det kan gälla bygglov, möte med tekniska förvaltningen eller 
annan kommunal fråga som servicecentret i kommunhuset inne i Hudiksvall 
vanligen hanterar. Glada Hudikhem vänder sig främst till sina hyresgäster för 
att ge dem sin service. Det kan handla om allt mellan nyckelfrågor och felan-
mälan till val av tapet inför en renovering. Ett utrustat konferensrum för tio 
personer finns också i lokalerna. Fyra närarbetsplatser finns för de offentligt 
anställda att låna om de hellre vill arbeta en dag i Delsbo istället för att åka in 
till den ordinarie arbetsplatsen i stan. 

Inledningsvis bemannas servicecentret fyra timmar varje vardag. Allmänhet-
en kan med fördel boka andra tider med en eller flera handläggare. Framti-
den får utvisa om det kan gå att öppna upp för allmänheten att kunna låna en 
närarbetsplats och för föreningar ett konferensrum. Det väldigt viktigt att 
kommunen inte konkurrerar med näringen. Mikael Löthstam lyfte i sitt invig-
ningstal att erfarenheterna från Dellenbygdens servicecenter tar man med 
sig i en tänkt kommande etablering av ett servicecenter i Iggesund. 

Text och foton: Olle Persson. 

Gerd Olsson, ordf. Kultur och Fritidsnämn-
den passade på att vara först att koppla 
upp sig på den nya närarbetsplatsen.  

Skärmdump från mötets bild-

presentation. 
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Presentationen av enkäten 
varvade enkätsvar, bilder 
för vägens utseende, m m. 
Här presenteras några av 
de typiska resultaten.  

Virkestransporter Väg 663  

Björn Gardestedt, vägan-
svarig på Sveaskog redovi-
sade siffror över hur mycket 
trafik skogsbruket genere-
rar. Till detta ska läggas re-
turtrafiken med tomma 
bilar och skogsböndernas 
egna transporter.  

Vägnätet bryts ner – 663 
får höjd bärighet  

Helena Werre, Chef Sam-
hällsplanering och Patrik 
Svärd tf. Enhetschef Under-
håll vid Trafikverket Region 
Mitt redogjorde för myn-
dighetens utgångspunkt, 

möjligheter och framtida planering för väg 663.  

Väg 663 har mindre än 500 fordon/årsmedeldygn. Väg 660 har drygt 500.  

Dessa vägar tillhör det ”lågtrafikerade vägnätet”. Trafikverket är medvetet om att detta vägnät håller på att brytas ner. 
Orsaken är för lite pengar, detta trots Trafikverkets tydliga uppvakning av regeringen.  – Vi är tjänstemän, ska ni på-
verka, påverka då politikerna! 

Trafikverkets investeringar styrs av länsplanen som sätts av regionen efter sammanvägning av kommunernas priorite-
ringslistor. I aktuell plan prioriteras följande investeringar: Vägar delas in i olika klasser beroende på mängd och typ av 
trafik. Vägarna 660 och 663 har idag klass BK1, max 64 ton. Man planerar att öka bärigheten på väg 663 till klass BK4, 
max 74 ton.   

Avslutning  

Kvällen avslutades i samförstånd om utmaningen med de dåliga vägarna. Planerna på fortsatta åtgärder för väg 663 
uppskattades av de närvarande.  

Egna reflektioner:  

Ett imponerande förarbete och genomförande som arrangörerna ska ha all heder av. Att på plats i salen lyckas samla 
så många från ansvarigt håll är både imponerande och värdefullt. Kraften i den stora uppslutningen av privatpersoner 
gick inte att bortse ifrån. Ingvar Perssons uttryckliga vilja att det inte skulle bli ett forum för anklagelser uppfylldes.  

Liknande arrangemang bör kunna genomföras även i andra bygder. Just den lokala prägeln kan vara det vinnande kon-
ceptet. Att göra ett likande arrangemang på länsnivå ställer sig nog svårare. Då får frågorna en annan karaktär och de 
lokala exemplen riskerar att tappa kraft.  

Olle Person 

 

 

  

 

 

  

Visste du att?  

Trafikverket sätter hastighetsgränserna 70 
km/tim och uppåt  

Länsstyrelsen de under 70   

Kommunen sätter gränserna inom tättbe-
byggt område  

https://etjanster.trafikverket.se/kundfragor-trafikverket
https://etjanster.trafikverket.se/kundfragor-trafikverket
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Konferens Hållbar utveckling i Söderhamn 
Ett område som kommunbygderådet Allis beslutit sig för att satsa på framgent är Hållbarhet. Konferensen 
Hållbar Utveckling i Söderhamn som Allis arrangerade 16 mars på CFL drog drygt 50 åhörare. Detta var ett 
första engagemang i ämnet, men av reaktionerna från deltagarna så finns det stor chans att den återkom-
mer nästa år. Hållbart! 

De tre timmar som inte riktigt räckte till för det späckade schemat startades med ett mycket inspirerande föredrag av 
Richard Karmhag från Ranbogården. Han gjorde det oerhört tydligt hur ansträngt läget är för planeten, hållbarhets-
mässigt. Den del som har en väldigt stor påverkan på många av de områden som bevakas i modellen med de planetära 
begränsningarna är matproduktionen. Den berör bl. a. den biologiska mångfalden, kretslopp för kväve och fosfor, för-
ändrad markanvändning, vattenförbrukning samt klimatförändringarna. Det är därför avgörande att snabbt få till en 
omställning till hållbara matkedjor. 

Därför satsar man på Ranbogården på Skogsjordbruk som ökar kolinlagringen, förbättrar den biologiska mångfalden 
och närings- och vattenbalansen. Kolinlagring sker bl. a. genom utnyttjande av kombinerade växttyper (buskar och 
grönsaker t ex) som ger utmärkta skördar. Något som tillämpas mer och mer på Ranbogården. Det finns all anledning 
att hålla ögonen öppna på vilka erfarenheter man får där under de kommande åren eftersom stora delar av planerna 
ännu inte är sjösatta. 

Agenda 2030 
Ett sätt att sprida kunskap relaterad till hållbarhet i landsbygdsdelarna av kommunen presenterades av Mats Leivig från 
Allis. Genom att bygga på de lokala utvecklingsplanerna (LUP) med en kurs i Agenda 2030, så når man ut till många. 
LUP:ens utvecklingsområden mappas också mot hållbarhetsmålen i Agenda 2030. 

Tre lokala exempel 
Tre goda exempel presenterades från olika delar av kommunen med väldigt olika budskap. Ingrid Nyström berättade 
om hur man ser på social hållbarhet i Ljusne där man bl. a. fokuserar på att känna stolthet att bo i Ljusne. Anders 
Norén gav några glimtar av vad som är på gång i Mo med utgångspunkt från den lokalekonomiska analysen som nylig-
en gjorts. Florsjöns hälsa och dess badplatser är med på kartan och även planer på solelsgemenskap. Lena Åkerlind 
delade med sig av Trönö hembygdsförenings arbete med att förena testamentskravet på den erhållna skogen med da-
gens skogsbruksmetoder. 

Kommunens arbete 
Kommunens engagemang i frågan presenterades av Gunilla Jonsson och Anna-Karin Eklund, hållbarhetsstrateg respek-
tive folkhälsostrateg på kommunen. 

Gunilla lyfte fram hållbarhetsbokslutet som gjorts de senaste två åren som sammanfattar både utmaningar och möjlig-
heter. Med sina 3000 personer i arbetsstyrkan så är det viktigt att kommunens arbete genomsyras av hållbarhet vilket 
också sprids till många i kommunen på det sättet. Gunilla menade att arbetet pågår brett men att man kan ha syn-
punkter på takten. Vad gäller arbete med Sveriges miljömål så jobbar man med alla mål utom fjällmiljön vilket är för-
ståeligt.  

Även utåtriktat arbete inom energirådgivning och återvinning görs aktivt för att både spara pengar och miljön. Läs mer 
om hållbarhetsbokslutet (sök på ”hållbarhetsbokslut 2021” på kommunens hemsida, gå in på Agenda 2030). 

Anna-Karin satte likhetstecken mellan 
Social Hållbarhet och Folkhälsa. Hon be-
skrev den folkhälsostrategi som togs i 
fullmäktige i höstas. Du hittar strategin 
om du söker på ordet ”folkhälsostrategi” 
på kommunens hemsida. Läsvärt! 

Slutord istället för debatt 
Tyvärr räckte tiden inte till för en ordent-
lig debatt på slutet av konferensen. Kom-
munstyrelsens ordförande, John-Erik 
Jansson och Lennart Renöfält, initiativta-
gare till Nätverket Hållbart Söderhamn,  
fick istället sammanfatta konferensen. 
John-Erik tyckte att det var bra att konfe-

Allis ordförande Gunnar Olsson introducerar Hållbarhetskonferensen. 
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X-ings årsmöte i Kilafors  
Jag fick frågan om att sitta som mötesordförande på X-ings årsmöte i Kila-
fors den 15 april.  

Det svarade jag direkt ja till. Jag tycker att de demokratiska möjligheterna 
och rättigheterna är något som vi oftast tar för givet. Vi behöver värna mer 
om att alla kan bidra. Det är tillsammans som vi gör skillnad. Årsmötet är 
den viktigaste aktiviteten under en förenings årscykel. Det är då vi kan se 
hur det gångna året varit, men framförallt kan vi välja de personer som ska 
föra och förvalta föreningens idéer framåt.  

Själv kommer jag ifrån ABF Gävleborg och Europahuset som är två av de 
många medlemsorganisationerna i X-ing. Våra samarbeten både nationellt 
och internationellt har till syfte att stärka individer med kunskaper och med-
vetengörande. I dessa projekt vill vi stärka den gröna omställningen, de lo-
kala initiativen och att landsbygden får leva.  

Jag tackar för förtroendet!           
Magnus Alfredsson 
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rensen kommit till stånd och hoppades att den kan bli årlig. Kom-
munen gör mycket men kan bli bättre framför allt inom ekologisk 
och social hållbarhet. Han uppmanade även alla medborgare att 
bidra på det sätt man kan själv. Att återupprätta det tidigare väl 
fungerande ekokommunrådet föreslogs från publiken. Ingen dum 
idé. Lennart efterlyste ett mera modigt ställningstagande från poli-
tiken när det gäller obekväma beslut som inte alltid är så gillade av 
medborgarna men som är nödvändiga för att vända till exempel 
koldioxidutsläppen. Han betonade också civilsamhällets roll som 
pådrivare av kommunens arbete med avseende på hållbar utveckl-
ing. Samtalet kommer att tas upp på nytt under Hållbarhetsdagen 
den 2 juni i Söderhamn. 

Se konferensen på video 
De som är mer intresserade av vad som sades på konferensen kan 
se de olika delarna nu i efterhand eftersom allt filmades. Du hittar 
filmerna på Allis website under fliken evenemang på 
www.allis.nu. 

Text och foto: Mats Leivig     

Balansrapporten Blåljus i hela landet 
Rapporten undersöker tillgängligheten till räddningstjänst, ambulans och polis  

Generellt är det så att ju närmre du bor en ambulansstation, räddningstjänst eller polisstation, ju 
snabbare kan de vara på plats när du larmar. Med det sagt är det inte bäst tillgänglighet i de största 
städerna. Allra snabbast kommer hjälpen i relativt små, men tätbefolkade kommuner som Karlskoga, 
Tranås och Motala. 

Balansrapporterna är en serie kortrapporter som ges ut av Hela Sverige ska leva. Syftet med rapporter-
na är att belysa balansen mellan landsbygder och städer i hela landet inom olika områden. Tidigare 
rapporter handlar om kultur, hållbarhet, befolkning, infrastruktur, bredband, naturresurser och kapital. 
Rapporterna finns att läsa här. 

Kommunstyrelsens ordförande John-Erik Jansson sam-
manfattar konferensen.  

Foto: Jenny Breslin   

I samband med X-ings årsmöte hölls ett seminarium kring  

BRISTEN PÅ BOSTÄDER HAR BLIVIT LANDSBYGDERNAS VIKTIGASTE FRÅGA 
Byarnas och landsbygdens comeback – Utmaningar och vägar framåt för en hållbar by-och bostadsut-
veckling på landsbygder" med Peter Eklund, ordförande i Hela Sverige ska leva Sörmland.   

http://www.allis.nu
https://www.helasverige.se/kunskap-och-media/?types=rapport


14 

 
      Juni 2023 

Vilken utveckling behövs där du bor? 
Nu startar vi arbetet med att genomföra vår strategi för                    
programperioden 2023–2027.  
Vi har 39,5 mkr att utveckla våra landsbygder för och du är inbjuden 
att medskapa! 

Vad är Leader? 
Leader är en metod för hållbar landsbygdsutveckling som utgår från lokala behov, nytänkande och samarbete. Vi är 
övertygande om att det är du och dina grannar som har bäst koll på vad som behövs göras där ni bor och verkar. Och 
allra bäst blir resultaten när föreningsliv, näringsliv och offentliga organisationer samarbetar. Leader Gästrikebygden är 
en ideell förening som möjliggör utvecklingsprojekt genom finansiering, vägledning och kontakter. 

Vad kan du söka finansiering för? 
Du kan söka finansiering för utvecklingsprojekt som både bygger på leadermetoden och matchar vår utvecklingsstra-
tegi. Målen för strategin är attraktiva livsmiljöer och hållbar lokal ekonomi som uppnås genom att stärka platsen, män-
niskorna och företagsamheten Det finns såklart mer detaljerad information – vi går gärna igenom det i samtal med dig 
som har en idé. 
Hur gör du? 

Hör av dig till oss – vi håller infoträffar och stöttar från idé till ansökan. 

 Mer info och kontaktuppgifter finns på leadergastrikebygden.se  

Leader Gästrikebygden finansieras av Gästriklands kommuner, EU och Reg-
ion Gävleborg. 

 

 

Besökare på Torsåkers bluegrass-
festival, foto Katarina Petersson. 

Barn tittar ut över Ockelbo från Rönnåsen, 
foto Ockelbo kommun. 

    Utveckling Hälsingebygden  
    – Ett leaderområde i din bygd 
Leader handlar om att arbeta med utvecklingsfrågor 
på landsbygd som har en lokal relevans och förankring 

– människor som bor och verkar i en bygd har genom leader möjlighet att 
påverka utvecklingen i densamma.  

Leaderarbetet sker genom den ideella föreningen Utveckling Hälsingebygden 
var styrelse eller lokala aktionsgrupp (LAG) är de som ansvarar för arbetet. I 
Europa finns drygt 300 leaderområden och i Sverige är vi ett av 40 st områden. 

Det är ingen självklarhet att få bli ett leaderområde. Det krävs ett engagemang 
från människor i bygden att verka i ett trepartnerskap där offentlig, ideell och 
privat sektor gemensamt arbetar fram en strategi som bland annat innehåller vad vi bör satsa på i leaderområdet, hur 
vi ska värdera de projektidéer som kommer in och hur vi ska utvärdera arbetet. Den strategi som arbetas fram ska 
godkännas av EU:s kommision och av Jordbruksverket, den myndighet som kontrollerar vårt arbete. Vi har 
möjligheten att fördela totalt 36 Mkr till projektidéer som ligger i linje med vår strategi och bidrar till dess 
måluppfyllelse – bidrar till utveckling av landsbygden i Hälsingland. Föreningar, företag eller organisationer kan söka. 

Leaderprojekt vid Orbaden, foto privat. 

En ny omgång av Leader har startat! 
Dags igen för ett nytt Leader. I vårt län har vi tre områden: Utveckling Hälsingebygden, 
Gästrikebygden samt Neda (runt Dalälven). Läs om de två första områdena nedan. 

https://leadergastrikebygden.se/
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 X-ING PÅVERKAR! 
Vid många årsmöten har medlemmarna 
signalerat en önskan om att vi som före-
ning ska påtala och försöka förändra för-
utsättningar och beslut som berör lands-
bygderna.  

Vi ser också att i många sammanhang är det offent-

liga, företag och myndigheter som är närvarande – 
men civilsamhället saknas. Detta har vi tagit fasta på 
och aktivt sökt upp myndigheter, politiker och besluts-
fattare. Syftet är att synas, höras, bli inbjuden, ta del 
av information och hela tiden påtala vikten av att 
tänka på hur saker påverkar ur stads- och landper-
spektiv. Här kommer kort om vårens tillfällen: 

Möte med regionens politiska ledning 
Ordföringarna reste till Gävle och regionkontoret för 

att prata med de styrande partierna om vår organisation, regionens landsbygdsutmaningar och hur förutsättningarna 
kan bli bättre. Det blev en lång och bra eftermiddag med många ämnen, lokala exempel och en bra grund för fler mö-
ten och samverkan. 

Arena Elkrafts Energidag 
Tre ledamöter från styrelsen deltog när Regionen, Högskolan och Länsstyrelsen bjöd in alla kommunpolitiker, företa-
gare och myndigheter kring energifrågan. Som föreläsare fanns bland annat elbolag kring elnätens nya dragningar, 
kommunala och privata elbolag, företrädare för vindkraft och kärnkraftsforskning. De stora frågorna från dagen var: 
räcker elen, hur får vi fram den och blir det fler jobb till gävleborgarna? Vid panelsamtalet lyfte X-ings odförande Jenny 

Har du en idé för utveckling av din bygd? Hos oss kan du söka stöd för insatser på landsbygd som har en lokal relevans, 
där det finns ett nytänkande (Leader-medel kan inte gå till ordinarie verksamhet).   

Gå in på vår hemsida www.leaderhalsingebygden.se, läs om vår strategi och de insatsområden du kan söka stöd inom. 
Fundera vad du/ni vill göra, syfte och mål med insatserna i projektet, vilka samarbetar ni med, har idéerna har en lokal 
förankring, finns det ett nytänkande? Inom Leader samarbetar privat, ideell och offentlig sektor för att utveckla den 
bygd vi bor och verkar i.  

Utveckling Hälsingebygden finansieras av Hälsinglands kommuner,  
Härjedalens kommun, EU och Region Gävleborg. 

Ordföringarna Jenny Breslin och Olle Persson, foto Jenny Breslin. 

Region Gävleborgs vätgassamordnare 
Anders Lundell, foto Jenny Breslin. Paneldebatt under energidagen, foto Mats Leivig. 

http://www.leaderhalsingebygden.se
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Breslin att bättre lokal delaktig-
het, acceptans och återbäring 
måste till om det ska bli något 
alls av alla planer.  

Region Gävleborgs  
Framstegsdag  
Från X-ing kom hela 5 deltagare 
vid regionens återkommande 
arrangemang för regional ut-
veckling. Dagen var fylld med 
seminarier, paneldebatter och 
mötesplatser på teman som 
läget i länet, cirkulära företag, 
tillgänglighet, kustfiske, tillgång 
till service och faktabaserad 
kunskap i en föränderlig värld.  

Det gavs många tillfällen att skapa relationer med företrädare som behöver förstå landsbygdens och föreningarnas ut-
maningar, och X-ing fick dessutom många nya idéer med sig hem. 

Fem organisationer kraftsamlade för aktiv och meningsfull fritid 

RF-SISU, Polisen, Rädda Barnen, Regionen och Länsstyrelsen bjöd in till en dag för att civilsamhällets föreningar och 
myndigheter och förvaltningar ska jobba tillsammans för social hållbarhet genom aktivitet och rörelse.  

Här lyftes idrottsföreningar, lekparksbyggare, insatser i utsatta områden tillsammans med fakta om hälsoläget länet 
och vad barn och unga tyck-
er är viktigt för ett aktivt liv. 
Edsbyns Hälsocentral fick 
årets Folkhälsopris för sitt 
arbete med förebyggande 
hälsa.  

Två ledamöter från X-ing 
deltog och fick med sig små 
tips på rörelse vid stilla-
sittande och funderingar på 
större frågor kring före-
ningslivets roll och möjlig-
heter.  

Jenny Breslin 

Sommarhälsningen!  
Från eldsjälar med många järn i elden till småfixare 

som bidrar under radarn –  här kommer en hälsing 

från Hela Sverige ska leva X-ing Gävleborg.  

Vi hoppas ni alla får en riktigt god, glad och evene-

mangsspäckad sommar på den i ert tycke den allra 

bästa platsen på jorden! 

hälsar Hela Sverige ska leva X-ings Gävleborgs styrelse och anställda 

På dagen om Aktiv och meningsfull fritid deltog X-
ingarna Sophia Malm och Jenny Breslin samt  
årets Folkhälsopristagare, foton Jenny Breslin. 

Olle Persson, Maria Lindström, Kenneth Norén, Mats 
Leivig och Jenny Breslin på Framstegsdagen och ett 
exempel på utvecklingsrädsla, foton Jenny Breslin. 

Foto: Mats Leivig 
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HELA SVERIGE SKA LEVA RIKS  

Ordförandemöte  för Hela Sverige ska leva 
18 april var det dags för ordförandeträff. X-ing var denna gång 
välrepresenterat i form av Olle Persson, Sophia Malm (som er-
bjudits att följa med), Jenny Breslin (som sitter i Hela Sverige 
Skall Leva riksstyrelse) samt Mats Leivig som deltog som före-
dragshållare under ett av dagens pass. 

Dagens inleddes av Riks ordförande Irene Oskarsson och Magnus 
Ek, där Magnus förklarade att detta var hans sista heldag som 
ordförande för riksorganisationen. Vidare berättade verksam-
hetsledare Terese Bengard att alla länsavdelningar numera skall 
beställa material via Mediahandler, en digital tjänst som har 
hand om allt tryckt material som tidigare utgått från kansliets 
källare. 

Vi fick även chansen att höra från Sigrid som arbetar med allt 
som har med den kommande Landsbygdsriksdagen år 2024 att 
göra och se deras inspirationsvideo som finns att se på Youtube: 
https://www.youtube.com/watch?v=Z9qREu9Liik  

Efter lunch var det dags för X-ings egen Mats Leivig att hålla en 
föreläsning om vårt arbete kring Agenda 2030, både i och utan-
för projektet Metoden FMP. Detta var mycket uppskattat och 
mynnade ut i att man från riksorganisationens sida vill använda 
sig av Mats och hans metodik/kunskaper för att kunna lära ut till 
flera.  

Förhoppningen från X-ings sida är att genom en smart men samtidigt enkel digital paketering skall detta gå att lösa 
inom en snar framtid. 

Hela Sverige ska levas årsmöte den 19 april 
Att det just har varit årsmötessäsong har nog inte undgått någon. Den 19 april var det dags för riksorganisationen att 
hålla sitt årsmöte 2023. Mycket har hänt och mycket har gjorts under det gångna året. Det finns en imponerande verk-
samhetsberättelse för 2022 som enkelt kan läsas via riksorganisationens hemsida: https://www.helasverige.se/wp-
content/uploads/2023/04/Verksamhetsberattelse_2022_webb.pdf   

Mötet var på det stora hela en lugn och sansad tillställning. Redan i februari 2023 tillkännagavs att ena halvan av ord-
förande-duon, Magnus Ek, förklarat att han inte ställer upp för omval av personliga skäl. Irene Oskarsson däremot ville 
gärna fortsätta som ordförande. Valbered-
ningen som gjort ett grundligt arbete läm-
nade sitt förslag till ny ordförande Erik A Er-
iksson från Klässbol, Arvika kommun, Värm-
land.  

Årsmötet gick på valberedningens förslag och 
valde Erik A Eriksson till ny ordförande till-
sammans med Irene Oskarsson. Erik är en 54-
årig skogsbrukare som tillsammans med sin 
familj bor på släktgården i värmlandskogarna.  
Erik har en lång politisk karriär både lokalt, i 
riksdagen och på EU-nivå i Bryssel. Han är 
idag också styrelseledamot i flera bolag och 
är samtidigt engagerad i sin lokala hembygds-
förening, intresserad av visor, sång men även 
sport.  

Vi från X-ing vill passa på och önskar honom 
all lycka på nya jobbet!  

Sophia Malm 

Eftersom X-ing var välrepresenterat på årsmötet tog vi chansen att få en bild 
med båda ordförandena. Olle Persson, Irene Oskarsson, Jenny Breslin, Sophia 
Malm samt Erik A Eriksson,  foto: Jenny Breslin. 

Mats Leivig föreläser om  X-ings arbete med Agenda 
2030. Foto: Jenny Breslin. 

https://www.youtube.com/watch?v=Z9qREu9Liik
https://www.helasverige.se/wp-content/uploads/2023/04/Verksamhetsberattelse_2022_webb.pdf
https://www.helasverige.se/wp-content/uploads/2023/04/Verksamhetsberattelse_2022_webb.pdf


18 

 
      Juni 2023 

Studenter från SLU gjorde under tre dagar 
fältstudier här i Gävleborg den 15 till 17 
maj: 8 kommuner, 14 lokala workshops 
och 50 Djupintervjuer.  
Fältstudierna har skett via uppdrag av Leader Gästrike-
bygden lokalt ledd utveckling, Utveckling Hälsingebyg-
den och Hela Sverige ska leva X-ing Gävleborg . 

I september kommer en analys av insamlat material 
framtagen av en forskarassistent. 

Summeringen av fältarbetet och intresset från involve-
rade deltagare här i Gävleborg visar att behovet av 
fortsatt dialog, kring lokalt utvecklingsarbete, mellan 
bygder och kommuner och Region Gävleborg är högst 
aktuellt. 

Håll därför ögonen öppna när Förädlingsmackapären 
under tidig höst bjuder in till kommunvisa träffar runt 
arbete med framtagna lokala utvecklingsplaner och 
dess fortsatta existens i just er kommun. En mötes-
plats för fortsatt samtal. 

Stort tack till alla inblandade som gjort det möjligt att 
studenterna fått träffat boende från länets landsbyg-
der och tjänstepersoner och politiker från kommuner 
och Region Gävleborg. 

Helena Näslund 

SLU-studenter på fältstudier hos X-ing 

Tre glada studenter från SLU på fältstudier i Los, foto Jenny Breslin. 

Norrlandsförbundet höll förbunds-
stämma söndagen den 28 maj på 
Medlefors folkhögskola, Skellefteå. 
Hela Sverige ska leva X-ing Gävleborg 
var representerad av styrelseledamoten 
i X-ing, Thomas Backan, Rengsjö. 

Norrlandsförbundet delar även årligen 
ut hedersbelöningar i förbundets samt-
liga fem medlemslän, bland annat ut-
märkelsen Norrlandsbjörnen och Olof 
Högberg-plaketten.  

Norrlandsbjörnen avser lovvärda insat-
ser inom näringsliv och samhälle. I år 
tilldelades Alftabon Mattias Andersson, 
grundare och vd för Alftaföretaget MTEK 
Industry, björnen i Gävleborgs län. 

Under förbundsstämman avtackades 
även Gunnar Olsson från Söderhamn 
(tillika ordförande för kommunbygderå-
det Allis i Söderhamn) för tio års tjänst 
som förbundssekreterare.  

 

Thomas Backan, Hela Sverige ska leva X-ing Gävleborg, och Norrlandsfondens 
förbundssekreterare Gunnar Olsson, Söderhamn, delar ut Norrlandsbjörnen till 
Mattias Andersson, Alfta. Foto Olle Persson. 

Norrlandsförbundets stämma  

https://www.helasverige.se/gavleborg/
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ETT LANDSBYGDSPERSPEKTIV  

I ALMEDALEN? 
Att belysa en fråga ur ett geografiskt perspektiv kan tillföra 
konkretion, nyanser och öppnar ofta upp för spännande poli-
cydiskussioner.  

Hela Sverige ska leva erbjuder arrangörer att lägga till ett 
landsbygdsperspektiv på evenemang under Almedalsveckan? 
Organisationen uppmanar till att ta chansen och bjuda in 
Emilia eller Erik under veckan. 

Hela Sverige ska levas ordförande Erik A Eriksson och Emilia 
Rapp från styrelsen deltar på Almedalsveckan. 
Läs mer https://www.helasverige.se/nyheter/ett-
landsbygdsperspektiv-i-almedalen/ 

FORSKNING OCH SAMVERKAN  
FÖR UNGA I LANDSBYGDER. 

Hela Sverige ska leva är sedan 2021 med i ett forskningsprojekt 
om unga vuxnas politiska engagemang i landsbygd. Målet är ny 
kunskap, utvecklade metoder och att landsbygdsperspektiven spri-
der sig som ringar på vattnet.   
Forskningsprojekt Platsens betydelse för unga vuxnas politiska 
engagemang i landsbygd leds av doktoranden Maja Adolfsson vid 
Sociologiska institutionen, Umeå Universitet. Projektet görs i sam-
arbete med Företagsforskarskolan 

Läs mer: https://www.helasverige.se/nyheter/forskning-och-
samverkan-for-unga-i-landsbygder/ 

 

 RÄDDA VÄSTGÖTABERGEN – 
STOPPA ALL URANBRYTNING 
Hela Sverige ska leva Skaraborg ingår i ett nät-
verk med ett Upprop för Västgötabergen – 
med kravet ”Stoppa all uranbrytning”. 
De 25 organisationerna, som står bakom upp-
ropet, ställer fem krav på Skaraborgs politiker i 
kommun, region och riksdag: 
•  Skydda natur och miljö på och kring Västgö-
tabergen. 
• Stoppa alla planer på uranbrytning vid Väst-
götabergen. 
• Behåll förbudet mot uranbrytning och säker-
ställ kommunalt veto mot sådan brytning. 
• Falköping, Skövde, Tidaholm och Skara kom-
muner måste aktivt motverka alla planer på 
uranutvinning. 
• Bygg den framtida energiförsörjningen på 
förnybara och biobaserade energikällor. 

Läs mer https://www.helasverige.se/skaraborg/
nyheter/radda-vastgotabergen-stoppa-all-
uranbrytning/ 

Omvärldsbevakning  
varje vecka  

från Hela Sverige ska leva riks! 
Gå in på  

Hela Sverige Ska Leva | Facebook   

Klicka på sökfunktionen och skriv in 

”omvärldsbevakning”. 

Självklart är ni välkomna att höra av er med tips om 
sådant ni tycker att vi ska lyfta. Vi har dock bestämt 
att bara dela nyheter som är öppna för alla – alltså 
inget som finns bakom betalväggar. 

Klas Fritzon 

Riksorganisationen Hela Sverige ska leva 
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Senaste nytt från Förädlingsmackapären! 
Den första lokala utvecklingsplanen via Metoden FMP = LUP Hogdalsbygden är framtagen .   

https://www.helasverige.se/gavleborg/wp-content/uploads/sites/24/2023/05/Lokal-
utvecklingsplan-Hogdalsbygden.pdf 

https://www.helasverige.se/nyheter/ett-landsbygdsperspektiv-i-almedalen/
https://www.helasverige.se/nyheter/ett-landsbygdsperspektiv-i-almedalen/
https://www.helasverige.se/nyheter/forskning-och-samverkan-for-unga-i-landsbygder/
https://www.helasverige.se/nyheter/forskning-och-samverkan-for-unga-i-landsbygder/
https://www.helasverige.se/skaraborg/nyheter/radda-vastgotabergen-stoppa-all-uranbrytning/
https://www.helasverige.se/skaraborg/nyheter/radda-vastgotabergen-stoppa-all-uranbrytning/
https://www.helasverige.se/skaraborg/nyheter/radda-vastgotabergen-stoppa-all-uranbrytning/
https://www.facebook.com/HelaSverige
https://www.helasverige.se/gavleborg/wp-content/uploads/sites/24/2023/05/Lokal-utvecklingsplan-Hogdalsbygden.pdf
https://www.helasverige.se/gavleborg/wp-content/uploads/sites/24/2023/05/Lokal-utvecklingsplan-Hogdalsbygden.pdf
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31 mars– 

28 oktober 2023   

Yttrandefrihetens gränser 

Utställningen ”Yttrandefrihetens gränser” handlar 
om vikten av att olika röster kommer till tals, men 
också om svårigheter som uppstår när det sker.  

Hälsinglands museum, Hudiksvall 

https://halsinglandsmuseum.se/
utstallningar/2023/yttrandefrihetens-granser/ 

12 maj 2023– 
3 september 2023  

VI LEVER – 50 år på Folkparken 
Från Charlie Parker till Kent 
Utställningen hyllar mångfalden av alla musiker och 
artister som spelat på Folkparken i Gävle genom 
åren.  

Länsmuseet, Gävleborg 

https://lansmuseetgavleborg.se/se-gora/

utstallningar/vi-lever-50-ar-pa-folkparken/ 

 
 

30 juni–1 juli 2023 Torsåkers bluegrassfestival 
Torsåkers Bluegrassfestival har sedan 1984 samlat 
människor från när och fjärran. Musiken, stämning-
en och gemenskapen inramat av de blånande ber-
gen gör denna plats och denna festival till en härlig 
upplevelse. 

Arrangör: Torsåkers bluegrassfestival 

http://torsakerbluegrassfestival.se/ 

2–9 juli 2023 Fäbodveckan 
I Gävleborg och Dalarnas län pågår under 2–9 juli 
fäbodveckan som uppmärksammar bland annat 
klimatsmart matproduktion, biologisk mångfald och 
lokala traditioner 

Länsstyrelsen Gävleborg 

Läs mer: https://www.lansstyrelsen.se/

gavleborg/om-oss/kalender/kalenderhandelser

---gavleborg/2023-05-10-fabodveckan.html 

8 juli 2023 Hälsingehambon 
Danstävling hela dagen från Hårga hembygdsgård, 
via Långnäsparken i Bollnäs, Träslottet, Arbrå med 
final på Stenegård, Järvsö 

Ett samarrangemang av Bollnäs och Ljusdals 
kommuner, Region Gävleborg m. fl. 

https://halsingehambon.com/program/ 

PÅ GÅNG. 

Avregistrera XINGEN.  xingen@helasverige.se 

XINGEN.  
Vi ger här plats för några få 
av de mängder evenemang 
som äger rum i vårt län un-
der sommaren.  

Se nedan! 

Fo
to

 p
ri

va
t.
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Vi finns på Facebook och Instagram  

mailto:breslin.loos@hotmail.com
https://www.helasverige.se/gavleborg/
https://www.facebook.com/xinggavleborg/?view_public_for=184238341645285
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https://lansmuseetgavleborg.se/se-gora/utstallningar/vi-lever-50-ar-pa-folkparken/
https://lansmuseetgavleborg.se/se-gora/utstallningar/vi-lever-50-ar-pa-folkparken/
http://torsakerbluegrassfestival.se/
https://www.lansstyrelsen.se/gavleborg/om-oss/kalender/kalenderhandelser---gavleborg/2023-05-10-fabodveckan.html
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